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1. HIGHLIGHTS 2020



GROENE NETTEN

2. ECOLOGISCHE HOOFD INFRASTRUCTUUR
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Status EHI

Achtergrond EHI Bestuurlijke vraag
Als bestuurder bent u een ‘sleutelsoort’. Met uw geloof en steun bent u 
doorslaggevend. Daarom willen wij u graag  onderstaande vragen meegeven: 

Goedkeuring
• Bent u bereid om biodiversiteit te omarmen als strategisch onderwerp 

binnen (duurzaamheid)strategie eigen organisatie?
• Ondersteunt u de ambitie om minimaal 75% van ons areaal in te zetten voor 

biodiversiteitsherstel (uiteraard zonder hierbij focus te verliezen op 
bestaande kerntaken)

• Ondersteunt u dat er middelen beschikbaar worden gesteld om organisatie 
op te starten?

Vraag: 
• Waar zit volgens u de meeste potentie van de EHI?
• Hoe kunt u als bestuurder bijdragen? Hoe kunt u invulling geven aan de rol 

als ‘sleutelsoort’? 

Biodiversiteit: Ecologische Hoofdinfrastructuur (EHI)

Na de themabijeenkomst op Station Dodewaard is Groene Netten aan de slag gegaan met het vorm geven van de Ecologische Hoofdinfrastructuur via de volgende stappen:

1. Er is een ambitie geformuleerd: In 2030 willen we minimaal 75% van ons areaal inzetten voor biodiversiteitsherstel. 75% betekent bijna 750KM2 aan areaal dat benut wordt 
voor herstel en een veelvoud aan gebieden waar biodiversiteit zich kan ontwikkelen door de verbindingen die we helpen creëren. 

2. Buiten doen: we hebben kennis en maatregelen voor het versterken van biodiversiteit uitgewisseld tussen de GN organisaties. Inmiddels is er een lijst met best practices en 
is de maatregel ‘sinusmaaien’ bij meerdere organisaties tot standaard gemaakt. Dit jaar zullen er meerdere pilots worden opgezet zoals de aanleg van groene daken.

3. De overzichtskaart is verder ontwikkeld door ecologische informatie toe te voegen en juridische belemmeringen weg te nemen. De kaart zal worden toegepast om 
4. Bestuurlijk en organisatorisch: We hebben de organisatie van de EHI verder neergezet en werken toe naar het neerzetten van een professionele organisatie

In overleg met de bestuurders is begin 2020 besloten om verder in kaart te brengen hoe de 

Groene Netten partijen kunnen bijdragen aan herstel van biodiversiteit. 

Door het benutten van onze gezamenlijke infrastructuur – bijna 1000km2 - hebben we de 

unieke kans om landelijk te werken aan herstel van biodiversiteit terwijl we tegelijkertijd 

invulling geven aan onze kerntaken. Hiermee laten wij zien dat verbindingen voor de mens 

ook verbindingen kunnen zijn voor natuur. 

• In 2030 willen we minimaal 75% van ons areaal inzetten voor biodiversiteit;

• in 2021 tot 2023 gaan we in kaart brengen waar, op welke manier en met wie we onze 

arealen het beste kunnen bijdragen aan herstel van biodiversiteit;

• in 2023 tot 2030 gaan we op basis van het inzicht aan de slag met de projecten om 

uiteindelijk de 75% te gaan halen;

• voor het verder ontwikkelen en opzetten van de EHI zal een professionele organisatie 

worden opgezet en zal nauw worden samengewerkt met ecologen, relevante organisaties 

en samenwerkingsverbanden.
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• De grijs gearceerde gebieden zijn de verbindingszones van het oude natuurnetwerk die uiteindelijk 
nooit zijn ontwikkeld. 

• De gele lijn is van Prorail en de groene lijn is TenneT. 
• In dit gebied biedt zowel de infra van Prorail als TenneT de kans om die verbindingen te herstellen

• De lichtgroene lijn is de infra van TenneT die precies het pad volgt van de oude verbindingszones. 

• Op de tweede Maasvlakte is al veel gebeurd aan natuurherstel ter compensatie van de aanleg. 
• Er ligt een kans om met de landschappen en andere stakeholders te werken aan betere verbindingen. 

• Er ligt een kans om met de landschappen en andere stakeholders te werken aan betere verbindingen. 

Tweede Maasvlakte – Oostvoorne: Tennet, RWS ZH-Landschap (Deels N2000 & NNN2020)

Van Borculo naar het zuidoosten (grijs gearceerd is de EHS uit 2010, groen het NNN). 
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2. DEEP DIVE CO2 BEPRIJZING
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Stand van zaken CO2 Beprijzing

Het Ministerie van I&W heeft budget toegezegd voor verdere verduurzaming van de bedrijfsvoering van Rijkswaterstaat en ProRail. Hierbinnen valt de invoering van 

een CO2 verrekenprijs, naar verwachting op 100 euro/ton CO2. 

Op 14 januari hebben alle energie-netbeheerders besloten tot een gezamenlijke aanpak op CO2 Beprijzing, startend met 50 euro/ton CO2 en een jaarlijkse 

verhoging op basis een collectieve evaluatie.  Het jaar 2021 geldt als ‘leerjaar’; brede invoering op alle onderdelen van aanbesteding en asset management volgt in 

2022. 

Dit betekent dat 7 van de 8 infrabedrijven van Groene Netten (gaan) rekenen met een interne CO2 verrekenprijs. 

Achtergrond 

De leden van Groene Netten vallen niet (of niet geheel)  onder de industrieel 

grootverbruikers/ETS maar vertegenwoordigen wel ca. 4% van het nationale 

energiegebruik. T.b.v. energiebesparing worden intern CO2 verrekenprijzen gehanteerd, 

maar deze verschillen sterk in hoogte en in wijze van toepassing. 

Gezamenlijke afstemming op een effectieve CO2 prijs en bijbehorende implementatie, 

leidt tot meer focus op energiebesparing binnen onze organisaties, is een duidelijk 

signaal naar leveranciers én draagt bij aan de acceptatie van CO2 beprijzing in het 

algemeen.

Bestuurlijke vraag

Noorwegen anticipeert op een CO2 prijs van 195 euro/ton CO2 voor 

alle industrie in 2030. In welke mate zien de bestuurders uitdagingen om 

bijvoorbeeld op termijn met een vergelijkbare prijs te gaan rekenen?

Naast ProRail, Rijkswaterstaat en de netbeheerders staat ook de 

waterleidingbedrijven klaar om een interne CO2 prijs in te voeren. In 

hoeverre denken de bestuurders dat dit kan leiden tot een 

maatschappelijk (politieke) discussie? 

Klimaat: CO2 Beprijzing
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2. DEEP DIVE IMPACT JOURNEY
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Stand van zaken Impact Journey

Eind 2019 is de ‘Impact Journey’ opgestart onder begeleiding van expertpartner Impact Institute, om gezamenlijk te leren om impact meetbaar te maken: de stap van 

kwalitatief naar kwantitatief. Dit traject heeft een drietal resultaten gerealiseerd per deelnemende organisatie: 

• Een‘hotspotanalyse’ per organisatie;

• Ontwikkeling van een gezamelijke methode om twee impacts kwantitatief te maken;

• Een gezamenlijk handboek met bevindingen, oftewel de methodologie en rekenregels.

Vanuit deze basis wordt de komende jaren verder gebouwd aan een gezamenlijke werkwijze rondom impact meten.  Relevante initiatieven hiervoor zijn: het Verbond

van Brede Welvaart, samenwerking met Impact Economy Foundation en de ontwikkeling van impactmethodiek bij de individuele organisaties. 

Achtergrond 

Aangezien de infrabedrijven in Nederland veelal maatschappelijke bedrijven zijn, is de 

bestaande besluitvorming reeds gericht op het dienen van het maatschappelijk belang, 

hetgeen in lijn ligt met de ontwikkeling van  brede welvaart in Nederland. 

De methodologie om dat maatschappelijk belang inzichtelijk te maken (‘impact meten’) 

is sterk in ontwikkeling en biedt een kans om maatschappelijke afwegingen te 

verbeteren en op die wijze de spanningen tussen de oude en nieuwe economie weg te 

nemen. Tegelijkertijd neemt de externe vraag om transparantie en impact informatie 

toe. Deze ontwikkelingen maken dat er sterk momentum aan het ontstaan is om dit 

thema verder te ontwikkelen. 

Bestuurlijke vraag

Welke kansen zien de bestuurders op het moment dat de impact-

methodiek volwassen is?

Het Verbond van Brede Welvaart is een stap op weg naar een 

maatschappelijke jaarrekening en draagt bij aan het versterken van het 

paradigma Brede Welvaart. 

Gaan de bestuurders akkoord met de ondertekening ervan en het 

uitdagen van het  Verbond van Brede Welvaart? 

Impactmeten: Impact Journey

https://www.impactinstitute.com/
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2. DEEP DIVE CIRCULAIR INFRABEHEER
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Stand van zaken Circulair Infrabeheer

• Voor een circulaire bedrijfsvoering zijn drie fases van belang: (1) inkoop, (2) gebruiksfase en (3) einde levensduur. In de sectorsamenwerking hebben we ons nu 

gericht op de eerste fase: inkoop. 

• Er is een uniform grondstofpaspoort ontwikkeld dat inzicht geeft in mate van circulariteit van assets. Wij zijn een van de eerste sectoren die hierover 

gezamenlijk hebben afgestemd. 

• Het paspoort wordt standaard als eis uitgevraagd bij tenders. Resultaten worden door GN partijen afzonderlijk geanalyseerd waarna eventuele verbeteringen 

met leveranciers worden besproken. 

• We willen graag zo snel mogelijk circulariteit onderdeel maken van gunningscriteria; dan kunnen leveranciers zich onderscheiden op circulaire prestaties. Hiervoor 

moet met de sector en leveranciers een methodiek worden ontwikkeld waarmee circulariteitsdata kan worden geverifieerd.

Achtergrond 

• GN partijen zijn voor hun diensten afhankelijk van grondstoffen die in toenemende 

mate schaars worden en waarvan de prijzen naar verwachting zullen stijgen. 

• Circulariteit is daarom bij alle infra beheerders in NL een strategisch onderwerp op 

de duurzaamheidsagenda. 

• Vanuit het oogpunt van duurzaamheid, maar ook vanuit bedrijfscontinuïteit en –

resultaat is verantwoord omgaan met grondstoffen een belangrijk speerpunt. 

• Samen met de sector kijkt GN naar kansen om samen sneller tot een circulaire 

bedrijfsvoering te komen. We doen dit door projecten op het gebied van inkoop 

(grondstofpaspoort en KPI circulair inkopen), circulair gebruik (besparing door het 

herinzetten van assets) en hoogwaardig hergebruik. 

Bestuurlijke vraag

Cocreatie met de markt is een effectieve methode om duurzame 

progressie te maken, met oog voor het belang van leveranciersrelaties. 

Tegelijkertijd dringt de tijd; op circulair en klimaat moeten we nog grote 

sprongen maken om (inter)nationale doelen te halen. 

Hoe ver kunnen we gaan in het eisen van nieuwe randvoorwaarden? Wat 

is hierin een vuistregel voor de bestuurders?

Circulaire economie: Circulair Infrabeheer
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3. DE WAARDE VAN GROENE NETTEN VERBREDEN?
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Een blik op de toekomst!

Achtergrond 

• Groene Netten heeft een aantal belangrijke samenwerkingen met succes opgestart en groot gemaakt. Naast Energie op Rijksgronden, het gezamenlijke 

grondstofpaspoort, CO2 Beprijzing nu ook vooral de 2e Ecologische Hoofdstructuur.

• Het team van Groene is stabiel en de deelnemers zijn professioneel stevig genoeg om dossiers intern te agenderen en het bestuur besluiten te laten nemen. Het 

secretariaat is professioneel verzorgd via MVO Nederland   

• De ambitie van de Team Groene Netten reikt verder; er is een blijvende nieuwsgierigheid naar grote dossiers, omdat het zo hard nodig is en er zoveel meer kan. 

Ook in relatie tot onze kerntaken. 

• Denk hierbij aan relaties tussen het energienet van ProRail en de netten van de energiebeheerders, samenwerkingen op klimaatadaptatie (en dus asset 

management) of zelfs beschikbaarheid van personeel voor de energietransitie.     

Bestuurlijke vraag

Welke verbeteringen zien jullie in de bezetting, aansturing en 

ondersteuning van Groene Netten?

Hoe ver kan de samenwerking van Groene Netten gaan? Blijft de focus 

liggen op duurzame bedrijfsvoering of mag het ook gaan over effectieve 

samenwerking in de kerntaken ten behoeve van duurzaamheid?

Welk thema zouden jullie hoger op de agenda zetten van Groene 

Netten? 



APPENDIX / oude
presentatie
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Bestuurdersbijeenkomst Groene Netten 12



GROENE NETTEN Bestuurdersbijeenkomst Groene Netten 13

Klimaat

Petaplan en 

CO2 beprijzing

Circulair

Transparantie en 
uitfasering 

maagdelijk koper.

Impact

Meetbaar maken 
van werkelijke 

maatschappelijke 
bijdrage

Biodiversiteit

Bijdrage aan 
natuurlijk kapitaal

2D

1A

3A

Focus op de grote thema’s; 

• Impactmeten
• Klimaat
• Circulair
• Biodiversiteit

5A

Note to ourselves (aard van de slide, en later weghalen)
• Deze updaten of andere insteek voor de intro?

1. HIGH LIGHTS 2020



Aanwezige bestuurders Groene Netten
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Hans van Leeuwen
Prorail

Paul Slot 
KPN

Bart Jan Hoevers
Gasunie

Ingrid Thijssen 
Alliander

Peter Struik 
Rijkswaterstaat

Peter Vermaat 
Enexis

Manon van Beek
TenneT

Marc van der Linden
Stedin

Maria van der Heijden
MVO Nederland

11 februari 2021



Aanwezigen Groene Netten

Bestuurders Specialisten
• Ingrid Thijssen Alliander Koen Eising

• Peter Vermaat Enexis Marlous van der Veen

• Manon van Beek TenneT Margriet Rouhof

• Marc van der Linden Stedin Dirk Bijl de Vroe

• Bart Jan Hoevers Gasunie Mark Wiekens

• Peter Struik Rijkswaterstaat Harry van de Pol

• Paul Slot KPN Daan Helming

• Hans van Leeuwen Prorail Reinout Wissenburg

• Maria vd Heijden MVO Nederland Erwin van Overbeek
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Infra faciliteert duurzaam

Gezamenlijke verantwoordelijkheid 
voor grote impact

Samen werken 
aan Fair Infra

Icoonprojecten

Samen streven 
naar Fair Infra

Naar 2020
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Waar staat Groene Netten voor?
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Kantelen vraag
Inzicht    |  Dialoog     |  Commitment

Kantelen aanbod Kantelen systeem

Bestuurlijke vraag: ruimte om thema op te zetten (meestal goedkeuring achteraf)

Bestuurlijke vraag: ondersteun nieuw beleid en eventueel pilots > onderschrijf de noodzaak

Bestuurlijke vraag: steun concrete ambitie voor de organisatie (commitment) die door 
vertaald kan worden naar projecten en aanbestedingen

Werkwijze Groene Netten

11 februari 2021 Bestuurdersbijeenkomst Groene Netten 17



Ecologische 
Hoofdinfrastructuur

Sheets Bestuursmeeting jan 2020



2. Check-in 
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Successen en leerpunten 
in 2019

De ambities voor 2020
Wat is voor jouw
het nieuws-item 
van 2019 
geweest dat een
grote rol gaat
spelen in 2020?

Netbeheerders gaan 

grondstofpaspoort gebruiken om 

circulariteit inzichtelijk te maken

Netbeheerders Liander, Enexis, Stedin en TenneT hebben 

besloten tot het uitvragen van eenzelfde 

grondstofpaspoort bij hun voornaamste leveranciers. Via 

het uitvragen van de grondstofpaspoorten krijgen de 

netbeheerders inzicht in de mate van circulariteit van 

hun inkoop en bedrijfsvoering.



3. Agenda
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Opening Focus Versnelling
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5.1.1 Deep dive – CO2 beprijzing
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Status
• In voorjaar 2019 is een impactstudie afgerond waarbij het effect van een verhoogde CO2 prijs is onderzocht voor de drie regionale 

netbeheerders. Besloten is tot besluitvorming over grondslag en verhoging te laten plaatsvinden bij de brancheorganisatie Netbeheer 
Nederland. Op 13 maart bespreken de energienetbeheerders bij Netbeheer Nederland over een voorstel om de implementatie van een gelijke, 
hogere CO2 prijs voor te bereiden.

• Bij Rijkswaterstaat en ProRail zal er meer ruimte te komen om te werken aan een klimaatneutrale en circulaire infrastructuur. Naast beprijzing
bij aanbesteding (ca. 50 euro per ton) wordt CO2 beprijzing een verwacht onderdeel bij programma- en projectkeuzes.

Achtergrond
De leden van Groene Netten vallen niet (of niet geheel)  onder de industrieel grootverbruikers/ETS maar vertegenwoordigen wel ca. 4% van het 
nationale energiegebruik. T.b.v. energiebesparing worden intern CO2 verrekenprijzen gehanteerd, maar deze verschillen sterk in hoogte en in wijze 
van toepassing. 

Gezamenlijke afstemming op een effectieve CO2 prijs en bijbehorende implementatie, leidt tot meer focus op energiebesparing binnen onze 
organisaties, is een duidelijk signaal naar leveranciers én draagt bij aan de acceptatie van CO2 beprijzing in het algemeen.



5.1.2 Deep dive – CO2 beprijzing
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Vraag aan de bestuurders

CO2 beprijzing raakt de kern van de operatie; het grijpt in op de 
dagelijkse investeringsafwegingen en bij de keuzes tussen leveranciers. 
Hoewel eerste onderzoeken de financiële impact relativeren, is er wel 
veel voorzichtigheid op alle niveaus. Hoe we kunnen bestuurders helpen 
om snelheid te maken?



5.2.1 Deep-dive circulair
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Status grondstoffenpaspoort
- Netbeheerders hebben een grondstoffenpaspoort ontwikkeld
- Het grondstoffenpaspoort geeft inzicht in de samenstelling van een product (% 

gerecyclede materialen en % hernieuwbare materialen). 
- Door het paspoort uit te vragen in aanbestedingen ontstaat inzicht in de mate 

van circulariteit van het inkoopportfolio
- In overleg is gekomen tot eenzelfde format voor het paspoort dat de komende 

twee jaar zal worden gebruikt

Status koperambitie
- Netbeheerders hebben gezamenlijk de ambitie uitgesproken “geen virgin koper 

gebruik. Daarvoor zijn de volgende milestones gehaald/bepaald:
- 1. Betrekken van de interne organisatie “kennissessie koper” (28-11-19)
- 2. Betrekken van de markt “koperdialoog” (16-06-2020)

- Inhoudelijke to do’s: verkrijgen van meer inzicht in de effecten van gerecycled 
koper op de geleidbaarheid,  ontwikkelen van een factsheet met de belangrijkste 
feiten rondom gerecycled koper. Inzicht vergroten in de hoeveelheid koper in 
onze assets (gebruikt/ongebruikt) en de hoeveelheid koper die jaarlijks wordt 
afgevoerd. 

Achtergrond

Circulariteit is nog steeds een relatief nieuw onderwerp, waarvoor geen 
marktstandaarden beschikbaar zijn. Uitvragen, meten en beoordelen van 
circulariteit is nu vaak projectafhankelijk. Standaardisering kan een impuls geven 
aan de markt. Het bundelen van kennis en inkoopkracht van de Groene netten 
partijen is een effectief middel om hierin versnelling te brengen. 

• Deelnemende coalitiepartijen: Alliander, Stedin, Enexis, TenneT.
• RWS, Prorail, GTS en KPN onderzoeken eigen methodes om inzicht in mate van 

circulariteit te verkrijgen. 
• Alle partijen zijn met elkaar in verbinding via de werkgroep transparantie. 
• Nieuw initiatief via Ksandr onderzoekt mogelijkheden voor centrale verwerking 

data

Achtergrond

Maagdelijk of virgin koper is koper dat gemaakt is van nieuw gedolven ertsen. Dit in 
tegenstelling tot hergebruikt koper dat afkomstig is uit oude installaties of kabels. 
Het terugdringen van het gebruik aan maagdelijk koper leidt tot een dalend verbruik 
van de ruwe grondstaf en een stijgende vraag naar gebruikt koper. Bovendien 
stimuleert dit de zoektocht naar alternatieve materialen die een kleinere CO2-
voetafdruk hebben. De Groene Netten coalitie heeft de ambitie om uiterlijk 2030 
geen maagdelijk koper meer in te kopen en ons onbenut koper beschikbaar te 
stellen aan de markt.

• Deelnemende partijen: Alliander, KPN, ProRail, TenneT
• Een werkgroep koper werkt aan de uitrol van de roadmap richting 2030.



5.2.2 Deep-dive circulair
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Vraag aan de bestuurders

Een koperambitie zal en kan alleen gerealiseerd worden samen met de 
markt. Met onze inkoopkracht kunnen we de markt in beweging 
brengen. Staan de partijen achter een gezamenlijk akkoord met de 
markt “geen maagdelijk koper in 2030”?



5.3.1 Deep-dive Biodiversiteit
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Status Biodiversiteit

- Met de Vlinderstichting hebben de Groene Netten partijen in het begin van dit jaar gesproken over het creëren van een tweede 
ecologische hoofdstructuur in Nederland

- Groene Netten heeft een uniek positie en heeft de potentie om een landelijke ecologische infrastructuur vormen door het 
verbinden van de vele GN-locaties en gronden (1+1=3) . Hiermee kan het grondgebied van GN een hefboom zijn voor groot 
natuurherstel in NL

- Groene Netten gaat onderzoeken wat het vraagt om deze hefboom functie in te zetten, rekening houdend met de operationele 
randvoorwaarden

Achtergrond

Biodiversiteitsherstel is een relatief nieuw onderwerp op de duurzaamheids-agenda’s, en veel organisaties hebben nog geen beleid
vorm gegeven. 2020 is door de VN uitgeroepen tot het jaar van de biodiversiteit. Eind 2020 vindt er een grote VN-biodiversiteitstop 
plaats, vergelijkbaar met de klimaattop in Parijs.

• Prorail en TenneT hebben biodiversiteit reeds als speerpunt in het duurzaamheidsbeleid opgenomen.
• Bij RWS is biodiversiteit 1 van de 12 thema’s in het integrale afweegmodel. Er zijn maar liefst 100 “natuurcollega’s “in dienst
• Alliander onderzoekt of biodiversiteit geïntegreerd kan worden in terreinbeheer en start daarvoor 3 pilots in 2020
• De overige partijen hebben nog geen beleid of acties, de meeste partijen hebben interesse/onderzoeken de mogelijkheid om 

beleid op biodiversiteit te ontwikkelen



5.3.2 Deep-dive - biodiversiteit
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Vraag aan de bestuurders

Het omdraaien van de negatieve trend mbt biodiversiteit is afhankelijk 
van biodiversiteit “hubs” in ons land. Een grote toename van dergelijke 
hubs en verbinding daartussen zal een groot effect hebben. Erkennen de 
partijen de unieke kans die onze infrastructuur biedt voor een 2e

ecologische hoofdstructuur?



Ecologische 
Hoofdinfrastructuur

Parkeerplaats
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Door te verbinden en samen te werken

HOE?

VERBINDEN | INTEGREREN |ONTSLUITEN

ONTSLUITEN VAN 
OVERZICHT EN 
KENNIS

BIJNA 1000KM2

AAN NATUUR 
VERBINDEN

INTEGREREN 
BIODIVERSITEIT IN 
BELEID EN 
BEDRIJFSVOERING

VERBINDEN INTEGREREN ONTSLUITEN

WERK TITELS: 
UITDAGING OM 

NAMEN TE 
VINDEN DIE BETER 

AANSLUITEN BIJ 
THEMA EN ACTIE, 

BIJV BUITEN 
DOEN!

ORGANISEREN
HET OPSTELLEN 
VAN EEN LEAN EN 
ACTIEGERICHTE 
ORGANISATIE

RAAD VAN 
ADVIES EN/OF 
KENNISBOARD
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